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Republika e Kosovës 
Republika Kosovo-RepublicofKosovo 

Kuvendi - Skupština - Assembly 
VI saziv  

Prolećno zasedanje  

Komisija za spoljne poslove, dijasporu i strateške investicije  

Sednica. br.  27 

Priština,  19.7.2018, u 14:00 časova 

Zgrada Skupštine, sala N-204 

 

Zapisnik  

 

Sednici su učestvovali: Vjosa Osmani-Sadriu, Time Kadrijaj, Danush Ademi, Glauk Konjufca, 

Fitore Pacolli, Dukagjin Gorani, Elmi Reçica, Evgjeni Thaçi-Dragusha, Srđan Mitrović i  Zafir 

Berisha. 

 

Odsustvovala je Doruntinë Maloku-Kastrati. 

 

Sednici su prisustvovali i Chris Crewther, predsednik Pod komiteta za spoljnu politiku 

Parlamenta Austrije , kao i  Sabri Kiçmari, ambasador.  

 

Ostali učesnici: Berita Abazi GP-LVV i  Jonathan Churchin, praktikant.  

 

Kancelarija Komisije: Manush Krasniqi. 

 

Sednicom je predsedavala: Vjosa Osmani-Sadriu, Predsednica Komisije . 

 

Dnevni red: 

 

Sastanak sa g-dinom  Chris Crewther, predsednik Pod komiteta za spoljnu politiku 

Parlamenta Australije  

 

Vjosa Osmani- Sadriu, je istakla da je dobra mogućnost da se vidi način intenzifikacije 

razmene isksuatva između dva parlamenta i da preko grupe prijateljstva  će se ojačati odnosi 

među dve države. U nastavku je istakla da je Kosovo zahvalno ulozi koji je imala Australija 

pre, u toku i nakon rata i na dočeku koje je pružila izbeglicama sa Kosova u toku rata. Dodala 

je da je Australija priznala Kosovo odmah nakon proglašenja nezavisnosti i zainteresovani smo 

da odnose između dve zemlje se još više unapređuju  i van politike. Takođe, informisala je da 

je posetila Australiju i da se sastala sa poslanicima pozicije i opozicije.  

 

Chris Crewther, je informisao da je radio u Kosovskoj agenciji za imovinu, u svojstvu 

pravnog zvaničnika i da u 2016 godini je deo Parlamenta Australije. Takođe informisao je da 

je dobio poziv od premijera Kosova, upućen Ministarstvo spoljnih poslova Australije da poseti 

Kosovo, ujedno istakao je da su građani veoma kulturni  i znaju mnogo o zemljama kao što je 

Australija  i ostale  zemlje sveta , imaju znanja o rudnicima, agrokulturi, turizmu oblasti u 

kojima možemo da sarađujemo. Crewther Australija je dodao da Кosovo treba da više lobira,  
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tako da Australijanci dođu  i posete Кosovo. On je naglasio da Кosovo i Australija treba da 

rade zajedno kako bi se omogućilo članstvo Кosova u međunarodnim organizacijama, kao što 

su Interpol i UNESCO. Dalje, najavio da Australija je da se postigne sporazum o slobodnoj 

trgovini sa EU, on se nada da će doći do vizne liberalizacije  i tržišta između Кosova i EU . 

Gospodin Crevther je rekao da je kao predsednik Pod komisije za spoljne poslove će raditi sa 

svojim kolegama na jačanju odnosa između Kosova i Australije  i da lobiraju više za 

učlanjivanje Кosova u Interpol, UNESCO i u drugim međunarodnim organizacijama. On je 

izrazio mišljenje da je Кosovo i Srbija, u isto vreme postanu deo EU i stoga ne bi bilo 

potencijala za sukob u budućnosti. On je takođe najavio da uz pomoć i ambasadora Кicmari je 

pokušao da osnuje  grupu prijateljstva  sa Kosovom i ovo pitanje će ponovo aktualizirati čim 

se vrati u Australiju. 

 

Time Kadrijaj, zahvalila se Australiji  na pomoći koju je pružila Кosovu u svakom trenutku i 

bila je jedna  od prvih zemalja koje su priznale nezavisnost. Australija je pozvao da proširi svoj 

uticaj u zemljama koje nisu priznale nezavisnost Кosova. Takođe, on je rekao da je Evropska 

unija dala pozitivnu preporuku za viznu liberalizaciju i da je ovo pitanje prođe u nekoliko 

drugih slučajeva u kojima smo takođe treba tvoju pomoć da lobira evropske zemlje. Što se tiče 

integracije Кosova i Srbije u EU, gospođa Кadrijaj rekao da je Кosovo suočava sa mnogim 

preprekama u tom pogledu, jer je tokom procesa dijaloga se smatra da je Srbija je napredovala, 

a ukoliko Кosovo i Srbija treba da bude deo EU, nije u redu da Srbija bude u EU To pre nego 

što Кosovo i Кosovo ostaju iza, kao što se dogodilo u procesu vizne liberalizacije. Ona je rekla 

da je Кosovo pro-evropska zemlja i perspektiva Кosova vide EU i evropskoj porodici. 

 

Chris Crewther,  je rekao da nema sumnje u pogledu podršku Australije, u vezi sa članstvom 

Кosova u Interpolu, UNESCO-a i drugih međunarodnih organizacija. On je takođe rekao da će 

ovo pitanje inicirati u odboru koji usmerava i da će se sastati sa ministrom spoljnih poslova i 

političkim partijama, da podstakne i druge zemlje da priznaju Кosovo i da omogući članstvo u 

međunarodnim organizacijama. Кosovo i Srbija trebaju  da uđu u EU, a EU bi trebalo usmeriti  

obe zemlje prema pravom putu. Gospodin Crewther je dodao da Kosovo ima demokratske 

institucije i da je razvijenije od nekoliko zemalja  koje su deo EZ-e. Učlanjivanje Kosovo bi 

dalo mnogo koristi u oblasti bezbednosti, trgovine, slobodnog  kretanja, ekonomskog razvoja, 

ali biće i mnogih obaveza  jer trebate sprovoditi mnoga pravila.  

 

Elmi Reçica, rekao je Crewther je dokazao da je prijatelj Кosova i rekao da je Кosovo 

napredovalo od vremena kada se rat završio i učinjeni su  maksimalni  napori  za Кosovo za 

jačanje i integraciju. Otvaranje ambasade Кosova u Australiji je rekao da se radi jer se 

procenjuje doprinos Кosovu i da su blizu svoje pozicije i obaveza za podršku u svom putu. 

Gospodin Recica je dodao da je Кosovo nova zemlja,  sprovodi svoju izgradnju države i 

integraciju, i da treba  završi ovaj proces, maloj  zemlji je potrebna podrška drugih zemalja, 

kao što je Australija. On je rekao da je neshvatljivo da  susrećemo prepreke za članstvo u 

UNESCO-a i Interpola, jer zemlje koje se bore protiv negativnih pojava treba da dobiju 

podršku. Isto tako, on je najavio da 22. novembra, 2018 će se glasati o članstvu u Interpolu i 

da  to zahteva neophodne pripreme. On je takođe najavio da se kosovske institucije pripremaju 

za glasanje, u tom pravcu angažovali su  prijateljske grupe i komisije da lobiraju,  Кosovo ima 

potrebne glasove za članstvo u Interpolu. On je zatražio podršku Australije u tom pogledu, jer 

članstvo Кosova u interesu onih koji žele spokojstvo. Što se tiče UNESКO Recica rekao da je 

nelogično da se suočavaju sa preprekama i kampanju protiv članstva Кosova u ovoj 

organizaciji. U tom smislu, mi smo predstavili naše primedbe, u smislu dijaloga, jer je 

sporazum potpisan da Srbija neće ometati članstva Кosova u međunarodnim organizacijama, i 

pored ovog sporazuma, nailazimo na  brojne prepreke. Isto tako, on je rekao da je ekonomski 
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razvoj specifičan problem, a znamo da nismo jaki i ekonomski razvijeni, imaće posebnu 

problema, ali prioritet Кosova u ovom trenutku, su stabilnost, dobrosusedski odnosi sa 

državama u okruženju i da je jedino otvoreno pitanje  su odnosi sa Srbijom. 

 

Chris Crewther, je rekao da kada je bio na Кosovu u 2012. godini, priznanje nezavisnosti u 

to vreme bio ispod 50% i sada iznosi 116, a tokom vremena, bilo je više priznanja nezavisnosti. 

On je dodao da su očekivanja vrlo visok, ali možemo da prevaziđemo sve prepreke. Gospodin 

Crevther je takođe rekao da se nada da će Кosovo uskoro pridružiti UN i da je optimista da će 

se to desiti. Integracija u EU je prioritet za Кosovo, ali i za Srbiju i treba delovati u tom pravcu. 

Crewther. On je pitao da li  napreduje dijalog sa Srbijom, ako postoji stagnacija ili napredak. 

 

Vjosa Osmani- Sadriu, rekla je da Srbija zloupotrebljava dijalog, da minimizira poziciju 

Кosova u međunarodnoj areni, lobira protiv priznavanja nezavisnosti Кosova, i  da postoji 

inicijativa za ukidanje priznanja nezavisnosti Кosova, kao što je to slučaj sa afričkim zemljama. 

Dalje, istakla je  da  dijalog   normalizuje međusobne  odnose i sa političkog aspekta,  jer 

nezavisnost i status Кosova su nepovratni procesi. Ona je najavila da Кosovo sada ulazi u 

završnu fazu dijaloga je veoma važno da se uspostave crvene linije i osnovne principe na 

kojima se proces gradi. Gospođa Osmani rekla  da  komisija ima važnu ulogu u ovom procesu 

i dve rezolucije koje su usvojene u Skupštini zadužile su ovu komisiju da nadgleda dijalog. 

Istakla je da e prema Ustavu, međunarodni sporazumi moraju biti odobreni od strane Skupštine 

sa 2/3 glasova, stoga Parlament treba da budu uključeni u ovaj  proces, uz svo vreme, a ne samo 

na kraju glasanja. Gospođa Osmani na kraju, dodala  da je naš cilj kao zemlje da nastavimo 

crvene linije i glavna načela, na kojima će se bazirati ovaj proces. Istakla je da je naš cilj da na 

kraju procesa dođe do dvostranog priznavanja, istovremeno, Kosovo da postigne učlanjivanje 

u OUN-a. Najveći rizik je korišćenje veto od strane Rusije, ali u toku pregovora ne treba 

predlagati  stavove koji bi smanjili unutrašnje funkcionisanje naše zemlje. Ne želimo da ovim 

finalnim sporazumom dođe do bosnizacije Kosova.  

 

Chris Crewther, što se tiče uticaja Srbije za povlačenje priznavanja istakao je da Australija 

nema dosta uticaja na afričke zemlje, ali ima uticaja u regionu Pacifika.    

 

Vjosa Osmani- Sadriu je istakla da je važno da se ovim zemljama skrene pažnja od Australije, 

da će  Srbija  zahtevati da budu protiv Kosova. Informisala je da Srbija pristupa zemljama i 

daje prethodno pripremljene dopise , na osnovu kojih  potcenjuje proces dijaloga i podstiču 

zemlje da potpisu dopis u razmeni novca, oružja i dugog. U nastavku je istkala da je Srbija to 

ponudila  malim zemljama u Africi i zemljama Latino Amerike i isto čine i sa zemljama 

Pacifika. Molimo Australiju ili ministra spoljnih poslova da skrene pažnju tim zemljama da 

pruže otpor tim inicijativama Srbije, bi bismo to visoko ocenili .  

 

Sabri Kiçmari, je informisao da je njegov posao bio da radi sa Australijom i da ona komunicira 

sa zemljama Pacifika za priznavanje nezavisnosti Kosova. Istakao je da je ovaj proces završen  

pre dve godine, priznavanjem nezavisnosti Kosova od svakog regiona Pacifika. Što se  tiče 

Interpola informisao je da je kontaktirao sa ministrom spoljnih poslova Australije, Novog 

Zelanda i ostalih zemalja i da je siguran da će Kosovo imati podršku  većinu zemalja  Interpola. 

U nastavku je rekao da je Srbija veoma aktivna Novoj Gvineji, Ostrvo Solomon i Fidži, koji 

imaju kontakata sa Rusijom i ostalim zemljama  koje ne podržavaju nezavisnost Kosova.  

 

Danush Ademi, je istakao da je predstavnik PG 6+ u čijem sastavu su pripadnici turske, 

bošnjačke , romske i aškajljke zajednice. Ustav Republike Kosova priznaje prava zajednica u 

odnosu na zemlje regiona  i zajednice u Republici Kosova  uživaju jednaka prava sa svim 
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građanima Kosova  i privilegovani su u mnogim aspektima. Ademi je rekao da Ustav Republike 

Kosova garantuje 20 poslanika u Skupštini Kosova i izrazio je želju da zajednice u zemljama 

regiona imaju ista prava kao manjinske zajednice na Kosovu.  

 

Vjosa Osmani- Sadriu, što se tiče Nove Gvineje bilo je vesti da je ista povukla priznanje 

nezavisnosti Kosova zbog uticaja Srbije i zahtevala je od g-dina  Crewther, da se ovo pitanje 

hitno razmotri. Istakla je da je Australija ima unapređeni sistem obrazovanja i bilo bi dobro da 

kosovski studenti pronađu načina za studiranje u Australiji, jer bi to bio dobar način 

unapređivanja odnosa sa Australijom.   

 

Chris Crewther, je istakao da je postojao program koji se zvao Kolombo, koji je dovodio 

studente u Australiju i davao stipendije za studije. Istakao je da će diskutovati sa ministrom za 

spoljne poslove, koji je nivo mogućnosti za dolazak studenata u Australiju i obrnuto.   

 

Vjosa Osmani- Sadriu – je istakla da ima interesovanja  praktikanta iz Australije da posete 

Skupštinu Kosova vrata za njih su otvorena  i slobodno mogu videti model Kosova.   

 

 

 

Sednica je završena u  14:50. 

 

Predsednica Komisije, 

 

__________________ 

Vjosa Osmani-Sadriu 

 Izradilo: 

Osoblje za podršku Komisiji. 

 

 

 


